



Referat: DS Bestyrelsesmøde

Tid/sted: Lørdag den 31. januar 2026 kl. 10:30 på Hotel Milling i Middelfart

Afbud fra BGC, KBL og JBL.

Punkt:	Action:
1. Godkendelse af dagsorden	
2. Opfølgningspunkter fra sidste møde <i>Medlemmer uden email/ej tilmeldt betalingservice</i> 14 kunne ikke kontaktes via mail og fik brev. <i>Rundtur til lokalforeningerne.</i> Der er kommet henvendelser fra flere foreninger, der ønsker besøg. KIS har 4-5 aftaler og tager gerne mod flere. Skive ønsker arrangement med DNA. Der skal skrives om tilbuddet i bladet og i nyhedsbreve. Der kan sendes mail til medlemmer i områder, der har et planlagt møde – som ønsket af Hillerød.	Afsluttet Aktivitetsudvalget Blad, nyhedsbrev
3. Nedsættelse af forretningsudvalg KIS og MTR mener, at der kan være brug for en lille gruppe, som kan træffe beslutninger i påtrængende tilfælde, som i sagen med de frivillige fotografer. Nogle havde svært ved at se, hvad udvalget skulle bruges til. Det lægger op til en større diskussion om strukturen i foreningen, som vi tager op efter generalforsamlingen; vi skal måske holde færre bestyrelsesmøder og overlade mere til udvalgene, som kunne arbejde tættere sammen og være med til at sikre, at en lille gruppe ikke kommer til at hænge på det hele. Dette fungerer godt for biblioteket. Der skal også ses på vores referatpraksis. Vores struktur med frivillige er sårbar, da ting halter, når folk ikke har tid. Skal vi måske have betalt formand, referent m.v.? Vi skal også være bedre til at involvere de nye i bestyrelsen. Eksempelvis mangler vores DNA-side en 'ejer', som skal have det overordnede ansvar for både den tekniske og den indholdsmæssige side. Vi skal afklare, om dele af hjemmesiden kan overlades til andre personer eller grupper som fx KIS, der gerne vil stå for dødsregister, og Inger Buchard, der er ansvarlig for wikien. Det ville være godt, hvis lokalforeningerne også kunne inddrages.	Alle
4. Arbejdsindsats i bestyrelsen <i>Hvem gør hvad</i> <i>Hvem ønsker at gøre hvad</i> Vi vil hejse et flag, der signalerer, at der er arbejdsopgaver, der skal løses, og vi skal være bedre til at uddelegere opgaverne. MAR vil gerne bidrage, men skal vide, hvad han skal beskæftige sig med. Han tilbød at skrive referater og arbejde med nyhedsbrevet.	Alle MAR
5. Generalforsamling 2026 <i>Generalforsamlingen holdes på Stenstuegade 3, Slagelse</i> a. <u>Dirigent</u> Palle Øvlisen	

b. <i>Valg Formand. KIS genopstiller ikke. Forslag til kandidat</i> <i>På valg i øvrigt: KTO, JKS, MTR, KBL.</i> <i>Suppleanter: AJO og MAR.</i> <i>Intern revisor: Svend-Erik Christiansen.</i> <i>Revisorsuppleant: Claus Bülow.</i> c. <u>Sociale aktiviteter</u>: Bettina Balslev Sørensen holder foredrag om DNA. d. <u>Årsberetning</u> e. <u>Forplejning – deltagerbetaling</u>: Skal ledsagere betale for forplejning? KIS har lavet indkaldelse til bladet og aftalt med dirigenten. Skal ledsagere betale for forplejning? Der er tale om ganske få personer. Der kan være 125 personer i salen, så der kan opstå et pladsproblem. Beslutning: Ledsagere skal ikke betale.	KIS kontakter Jan
6. Økonomi a. <u>Regnskab 2025</u> Regnskabet er rundsendt. Alle bestyrelsesmedlemmer kan få adgang til e-conomic. Overskud på knap 100.000 kr. b. <u>Gennemgang/revision af procedurer for flow i forbindelse med godkendelse af bilag</u> Alle, der kan aktivere udgifter, bliver oprettet i Corpay. c. <u>Budget 2026/27</u> Er rundsendt. Få nye investeringer. Det skal betragtes som et oplæg til rammer, man kan handle indenfor. d. <u>Ny bogholder</u> Lidt svær start, da tre medlemmer havde glemt at identificere sig i forh. til hvidvask, men nu ser det ud til at køre godt. e. <u>Forslag om, at aktivitetstilskud kun gives til annoncerede aktiviteter på hjemmesiden</u> Aktivitetstilskud til lokalforeningerne er afhængigt af, at foreningerne annoncerer deres møder på vores hjemmeside. Måske løser det sig, efterhånden som der holdes webmaster workshops. Der udtrækkes en liste ud over foreninger med angivelse af annoncering eller manglende do., som sendes til SBO, så han kan få overblik over problemet.	MTR MTR MTR
6. Nyhedsbreve/-blogs <i>Koordinering. Afsender</i> Vi mangler i DS en person, der brænder for sagen, vil blogge og gerne bruge nyhedsbrevet på en anden måde, evt. ved at inddrage AI. MAR har arbejdet meget med AI og vil gerne være med.	MAR
7. Juridisk notat <i>Se udsendt materiale. Ligger også på sharepoint</i> Advokaten har arbejdet med tre spor, 1950 FT, afdækning af felter i KB, og oplysning om afdøde, der er døde for mere end 20 år siden. <u>Afdækning af feltet i kirkebøgerne</u>: Advokaten vurderer, at RA godt kan arbejde med disse begrænsninger, men at de ikke må overadministrere. Vi sender advokatnotatet vedr. afdækning af felter til RA. Når deres svar foreligger, kan vi forelægge dette for advokaten. Vi skal ikke risikere, at RA helt fjerner bøgerne. <u>FT 1950</u>: RA overvejer at lægge den online, måske med enkelte felter	KIS sener notat til RA og beder om genoverveje

dækket. København og købstæderne er affotograferede, men landsognene mangler. PAN vil tilbyde at lade DHO affotografere landsognene, hvorefter der forhåbentlig kan laves en aftale, om at vi lægger det online mod, at RA får vores fotos. Kan vi søge fonde til dækning af udgifterne? KIS følger løbende med i fondsmulighederne, og der er ikke mange fonde, der yder midler til det, som vi laver. PAN holder os orienterede.	PAN
8. Orientering fra møde med Rigsarkivet Den 27. oktober holdt vi et møde Rigsarkivet, der var repræsenteret ved vicedirektør Nina Clasen, vicedirektør Ole Magnus Mølbak Andersen, enhedschef Lone Liljegren og chefjurist Christina Bohlbro. Emnet var muligheden for, at DHO skanner arkivalier fra Rigsarkivet, som ligger uden for det, som Rigsarkivet selv ønsker at skanne til ArkivalierOnline. Det blev et godt og konstruktivt møde. Rigsarkivet bekræftede vores muligheder for at skanne og publicere frit tilgængelige arkivalier. Vi diskuterede, hvad DHO potentielt kan skanne, herunder FT1950, og hvordan det kan ske i praksis.	PAN
9. Aktivitetsudvalget <i>a. Slægtshistorisk weekend</i> <i>Se referat på Sharepoint under bestyrelsesmøde 2026.</i> <i>i. Uddelegering af arbejdsopgaver til deltagende bestyrelsesmedlemmer</i> <i>ii. Oplæring af ansvarlig for SW 2027.</i> Kysthotellet er det billigste sted at holde arrangementet, selvom prisen stiger. Mette vil gerne aflastes og stopper som koordinator efter SW 2026, så vi opfordres til at melde os til enkelte arbejdsopgaver (kan ses i referatet på SharePoint). Evt. spørge Djurs Slægt eller Aarhus foreningen, om de har nogle emner til tovholder? <i>b. Kurser og workshops</i> Vi ønsker at fortsætte med kurser i lægdsruller og DNA. Vi har været for dårlige til at annoncere for kurserne, så de er blevet aflyst. Der skal planlægges i god tid og markedsføres. Vi skal lave en kursusplan for et helt år, og der skal laves en folder med en beskrivelse af kurserne. SBO arbejder på en dato i september i Skive. Det skal være klart, hvad DS og lokalforeningerne hver især stiller med. <i>c. Etablering af tilbud om "slægtsforskning mod betaling"</i> <i>Se udsendt materiale</i> Et svensk tilbud, hvor man tilbyder slægtsforskning mod betaling, hvor pengene går til foreningen. Tilbuddet kunne henvende sig til fx amerikanere. En gruppe skal tage sig af tilbuddet, og der skal være en vis kvalitetskontrol a la projektet anbragtes livshistorier Historiske Dage: HMG har noteret syv, som vil hjælpe. Han har hyret nogle studentermedhjælpere til at hjælpe med oprydning søndag, mod at de får armbånd. PAN: Henriette Rud vil holde online foredrag om sin forskning i slægtsforskeres gøren og laden og om Wikipedia.	KIS ANSVARLIG ??
10. Biblioteksudvalget <i>a. Systemer</i> <i>Status på Koha-skifte</i> Det er gået rigtig godt, problemer er løst.	

AG nævnte, at en person troede, at en lokalhistorisk forening i Sæby var en del af DS. Kunne ønske sig mere klarhed om tilhørsforhold – og opmærksomhed på potentielle medlemmer. <u>Tiltrækning af nye medlemmer i lokalforeninger</u> Når en lokalforening annoncerer et arrangement, kan de anmode ekspeditionen om at udsende denne invitation til alle DS-medlemmer i bestemte postnummerområder.	SBO og lokalforeninger KIS skriver til Birgit Vinholt
14. Markedsføringsudvalget Merchandise: Der er tanke om at udarbejde merchandise til lokalforeningerne med afsæt i hovedforeningens layout. Markedsføringsudvalget arbejder videre med strategi for øget brug og synlighed af merchandise. Møder i udvalget: Udvalget har afholdt møder med fokus på strategi, herunder hvordan markedsføring kan understøtte både rekruttering og fastholdelse af medlemmer. Medlemstilbud til ”juniorer” Der arbejdes med målrettede markedsføringstiltag til juniorer, herunder udvikling af særligt markedsføringsmateriale. Initiativet har haft stor succes på Skive College. Det blev foreslået at udvikle tilbuddet i samarbejde med lokalforeningerne. SBO vil tage det op på førstkommende lokalrådsmøde. Der sker mere m. merchandise - vi har snakket strategi og potentielle medlemmer, der kun er medlemmer et sted.	
15. Samarbejdsudvalget a. DIEM-projektet KIS orienterede om DIEM-projektet, som omhandler transskribering af enesteministeralbøgerne. En status vil blive bragt i næste nummer af <i>Slægtsforskeren</i>. I artiklen vil der blive opfordret til, at man melder sig som indtaster. Ca. 25 % af bøgerne kan ikke læses af Transkribus, men skal indtastes manuelt. Materialet bliver lagt op på Rigsarkivets CS-portal. De resterende 75%, der er aflæst af Transkribus, skal have foretaget korrekturlæsning af datoer og navne, og der udarbejdes en enkel vejledning til indtasterne. b. Fri adgang for Danske Slægtsforskere til CPR-data fra 1970 og frem til 2015. Det er ikke muligt at få det ønskede udtræk fra CPR på grund af lovgivningen. c. Rådgivningsgruppe – projekt DNA fra Aarhus Universitet. Materiale er udsendt. KIS orienterede herom.	
16. Eventuelt KIS omtalte henvendelse fra CPH:DOX, der tilbyder 20% rabat på filmen ”Atlas of Disappearance”, der vises under dokumentarfestivalen i København. KIS skriver ”ja tak” til denne rabatkode, og så lægges oplysningen herom i det kommende nyhedsbrev. Status for Dodsregister.dk: For første gang er der registreret over 100.000 søgninger på én måned, og i samme måned er der gennemført mere end 6.000 rettelser af navne og/eller datoer i registret.	KIS MAR + BGC
17. Fremtidige møder Næste bestyrelsesmøde lørdag 21. marts 2026 i Middelfart. Morgenmad 10-	

<i>10.30. Mødestart 10.30. Efterfølgende: Lørdag 25. april 2026 efter generalforsamlingen i Slagelse</i>	
--	--